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Vida i mort de la música
‘màkina’ d’extraradi

La sortida de Forgas del PSC 
agita elmandat a Esplugues
La regidora abandona els socialistes per discrepàncies amb l’alcaldessa Pilar Díaz i passa a no adscrita pàg 8
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L’AIGUA DEL FUTUR
Inversió i innovació 
per resoldre el dèficit
hídric metropolità pàgs 11-14

SANT JUST DESVERN pàg 16
Josep Lluís Gil, director 
de ‘La Vall de Verç’: “El mèrit 
és haver arribat als 45 anys”

La sequera fa créixer el risc d’incendi a Collserola pàg 3

Un polvorí

ESPLUGUES pàg 8
Un autobús cau en unes
obres a la frontera amb
Cornellà i deixa 14 ferits

COMERÇ pàg 20

Una dècada de Mercat de
Pagès: “Ho fem per subsistir”
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Davant “l’extensa i intensa se-
quera que pateix Catalunya i
que està portant al límit grans
masses forestals a bona part del
país”, segons alerta la directora
general de Boscos i Gestió del
Medi, Anna Sanitjas, el departa-
ment d’Acció Climàtica es plan-
teja avançar la campanya d’in-
cendis al mes d’abril. 

Segons fonts de l’esmentada
conselleria, si es mantenen les
condicions climatològiques dels
darrers tres anys, aquesta cam-
panya podria ser la més compli-
cada dels darrers 30 anys. En
aquest sentit, l’Ajuntament de
Barcelona ha avançat per segon
any consecutiu l’inici de la pre-
campanya forestal, que comen-
çarà a mitjan abril, tal com ha
confirmat el tinent d'alcaldia
barceloní Albert Batlle. 

De manera extraordinària,
el 23 de febrer la comarca del
Baix Llobregat entrava en el ni-
vell 2 del Pla Alfa, tot i que a co-
mençaments del mes de març
tornava al nivell 1. Segons co-
menten a Línia Tres fonts de l’A-
juntament d’Esplugues, en el cas
de tornar al nivell 2 estarien re-
gulades o suspeses gran part
d’activitats que suposin un risc
d’incendi, com ara barbacoes o
qualsevol activitat amb ús de
foc. Per tal d’evitar aquesta mena
d’activitats, els agents de la poli-
cia municipal d’Esplugues fan
rondes de vigilància pel Parc de
Collserola, juntament amb els vo-
luntaris de Protecció Civil.

Respecte a un possible avan-
çament de la campanya d’incen-
dis forestals, les administracions
municipals d’Esplugues i Sant
Just Desvern no tenen coneixe-
ment de quan s’iniciarà aquesta

als respectius municipis. Tal com
apunten des de l’Ajuntament de
Sant Just, la gestió forestal és
conjunta per a tota la Regió d’E-
mergències Metropolitana Sud.
Tots els municipis d’aquesta àrea
estan connectats en una xarxa te-
lemàtica que inclou el Cos de
Bombers, les Agrupacions de
Defensa Forestal (ADF), els Mos-
sos d’Esquadra, Protecció Civil i
el Consorci del Parc Natural de la
Serra de Collserola. A més, se-
gons les dues fonts municipals,
durant la campanya d’incendis
forestals es fan reunions con-
juntes de coordinació. 

TOT A PUNT A COLLSEROLA
Entre les actuacions específi-
ques contemplades al terme mu-
nicipal de Sant Just Desvern, que
forma part del Parc Natural, du-
rant els mesos d’hivern s’ha fet
la neteja de la franja d’incendis

forestals. Per la seva banda, els
equips forestals municipals d’Es-
plugues han executat la franja
perimetral de 25 metres de pro-
tecció d’incendis forestals res-
pecte del nucli urbà. 

Segons la informació publi-
cada al darrer butlletí de valora-
ció de la campanya d'incendis fo-
restals, la meitat del país ha re-
gistrat menys del 70% de la mit-
jana de precipitacions que li cor-
respon i zones del Garraf, el Pe-
nedès, el Baix Llobregat i el Bar-
celonès no han rebut ni el 40%
del valor climàtic de referència de
precipitació. Aquesta situació de
dèficit de precipitació es repeteix
per tercer any consecutiu, fet
que segons els experts ens fa
patir una sequera estructural.

El cap del servei de Medi
Natural i Territori del Consorci
del Parc Natural de Collserola,
Joan Vilamú, assegura a Línia

Tresque ho tenen tot a punt i que
estan treballant a ple rendiment.
“Tenim previst continuar amb el
plantejament previst, és a dir
avançar a la segona quinzena
d’abril la posada en marxa d’una
comissió d’incendis conjunta
amb tots els agents implicats”, co-
menta Vilamú, que, tanmateix,
preveu l’inici de la campanya a fi-
nals de maig o principis de juny,
“tot depenent de l’evolució de la
situació climatològica”. 

FEINA PREVENTIVA TOT L’ANY
“El més important no són les me-
sures adoptades durant la pre-
campanya i la campanya d’in-
cendis forestals, sinó fer tasques
preventives durant tot l’any, i això
no s’està fent”, denuncia Jaume
Llansó, president de l’associació
Collserola Paisatge Viu, una pla-
taforma en la qual s’integren les
diferents associacions veïnals

dels anomenats barris de mun-
tanya de Collserola. 

Des de l'associació reclamen
l’adopció de mesures per tal d’a-
conseguir un paisatge resilient als
grans incendis. “Ara mateix és
una massa boscosa contínua que
afavoreix la propagació dels in-
cendis i els experts demanen a les
administracions una gestió fo-
restal que actualment no es fa.
Ara com ara, un gran incendi pot
arrasar Collserola en qüestió
d'hores”, alerta Llansó. 

Així mateix, el veïnat associat
a Collserola Paisatge Viu reclama
als diferents ajuntaments l’exe-
cució “urgent” de les franges de
protecció perquè, segons el pre-
sident de l’associació, “no s’està
fent de manera correcta”. “Tenim
la sensació que esperen que hi
hagi morts per reaccionar, i això
ens sembla una irresponsabilitat
absoluta”, critica Llansó.

AlertamàximaaCollserola
» L’extrema sequera empeny les administracions a plantejar avançar la campanya d’incendis a l’abril
» El veïnat reclama que es facin tasques preventives durant tot l’any i franges de protecció correctes

Tasques de prevenció d’incendis al Parc Natural de la Serra de Collserola el febrer. Foto: AMB

Roger Jiménez
BAIX LLOBREGAT



OpinióMarç 2024

| 4

líniatres.cat

Dipòsit Legal: B 12320-2013 www.liniaxarxa.catPremi Tassis Torrent de Comunicació 2011

Tribuna

ACatalunya tenim una societat històrica-
ment oberta al món, i avui ho és més que
mai. El Govern hi som per crear oportuni-
tats d’internacionalització, teixint relacions

de benefici mutu amb executius i actors d’arreu. Per
això, l’acció exterior –una política irrenunciable d’a-
quest Govern– la fem amb el conjunt d’administra-
cions i societat civil, també del món local.

Perquè els pobles i ciutats de Catalunya siguin pre-
sents al món, el Govern hem posat en marxa un ca-
tàleg de serveis per contribuir a la seva internacio-
nalització. Els serveis van des de l’acompanyament da-
vant les institucions europees fins al suport en la co-
operació al desenvolupament, una política de país im-
pulsada per moltes entitats a tot el territori.

Una font d’oportunitats en aquesta internaciona-
lització és la possibilitat d’obtenir fons de la Unió Eu-
ropea, dels quals es beneficien més de 1.500 entitats
catalanes. D’aquesta manera contribuïm a definir la

Catalunya i l’Europa del present i del futur. Perquè la
societat catalana és profundament europeista i volem
continuar sent un soci actiu i proactiu del projecte eu-
ropeu, lleials als seus valors i principis fundacionals.

Amb aquest esperit, el Govern hem iniciat el cicle
Europa sobre el terreny, que els pròxims dies ens por-
tarà a visitar iniciatives finançades per fons europeus
a tot el país. Aquests fons es destinen a projectes que
transformen les economies locals i permeten avançar
cap a una Catalunya i una Europa més verdes, femi-
nistes, digitals i socialment justes.

A través d’aquestes iniciatives fem Europa des
de cada poble i ciutat. Perquè les decisions adop-
tades per la Unió Europea en diferents àmbits ens
afecten cada vegada més en el nostre dia a dia. Per
això hi hem de ser, actius com mai, amb veu crí-
tica si cal, però sempre constructiva, i a favor de
la integració europea. Us assegurem que el Govern
hi som, recuperant la interlocució política al mà-
xim nivell.

Això és rellevant de cara a les eleccions europees
del juny, ja que marcaran les grans tendències del con-
tinent i determinaran el futur del nostre país els prò-
xims anys. Cal que siguem conscients de la seva im-
portància.

Continuem, per tant, fent més Europa, i sense dei-
xar-nos dur pels postulats simples i destructius de l’ex-
trema dreta a les eleccions europees. Volem una Ca-
talunya en una Europa pròspera i cohesionada so-
cialment, i contribuïm a fer-la tot el país.

A través d’iniciatives finançades
per fons europeus fem Europa 

des de cada poble i ciutat

per Meritxell Serret, consellera d’Acció Exterior i Unió Europea

L’acció exterior comença al món local
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El Tribunal Superior de
Justícia d'Andorra des-
estima la demanda de

desnonament del youtuber The Grefg
i dona la raó a l'anciana que viu al pis
en qüestió, afirmant que té dret a ha-
bitar la que ha estat sempre casa seva,
trobant-se en indefensió. The Grefg
es queda sense raó legal per desnonar.

Fa 50 anys de l’assassi-
nat de l’antifeixista Sal-
vador Puig Antich amb el

garrot vil. L'anarquista va ser executat
el 2 de març del 1974 i es va convertir
en un símbol per part de l'antifran-
quisme, en ser l'última persona ex-
ecutada (juntament amb Heinz Chez)
pel règim. Tenia 25 anys.

@laralevana

Un xai gras al Marroc el
paguen a uns 2.000 dir-
hams, equivalents a uns

200 euros. El sou mitjà al Marroc és
d’uns 5.000 dirhams, uns 500 euros. Un
xai gras aquí te’l paguen a uns 110-120
euros i el sou mitjà és d’uns 2.100 eu-
ros. Enteneu per què aquí la gent està
intensificant les produccions?

Una noia s'ha suïcidat a
la facultat d'Història de
la Universitat Complu-

tense de Madrid. Sembla que la uni-
versitat ha decidit fingir que no ha pas-
sat res i, per tant, ha seguit les classes
amb normalitat. Parlar de suïcidi quan
passa també és necessari per reduir l'es-
tigma i el tabú.

@MariaMValero_@immaps@Hoyuelicos
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Primera pedra del centre de malalties 
minoritàries de Sant Joan de Déu a Esplugues1

2
Esplugues lidera l’aposta de l’AMB 
per l’energia solar

Sant Joan Despí torna a convertir-se 
en la capital de la dansa espanyola

Un ‘speed dating’ per celebrar Sant 
Valentí al Finestrelles d’Esplugues

El + llegit líniatres.cat
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5

Terratrèmol polític a Esplugues: una 
regidora del PSC passa a no adscrita 

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Tres no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Soc el vicepresident de la
Societat Internacional de
Geologia i Mineria i veig

amb summa preocupació que el
Bisbat de Barcelona vulgui
treure’s del damunt el Museu
de Geologia del Seminari de
Barcelona.

La dispersió, trasllat o re-
partiment dels seus béns im-
plicarà una pèrdua històrica i
cultural de primer ordre per al
país. Entre aquests béns hi ha
tot el seu fons bibliogràfic

Museu històric en perill
per David Rabadà

centenari, totes les col·lec-
cions de fòssils irrepetibles
i tota la documentació his-
tòrica de científics eminents.
Es diu aviat.

Ja som moltes les entitats,
des de la Societat Geològica
d’Espanya fins a la Societat

Internacional de Geologia i
Mineria, els qui estem molt
preocupats per aquest fet.
Esperem i desitgem que el
govern espanyol, la Genera-
litat o l’Ajuntament aportin
una solució imminent a
aquest daltabaix cultural.
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@esparver: Un pis a Barcelona anunciat per
2.805 euros al mes passaria a haver-se de llo-
gar en un rang d'entre 600 i 904 euros, se-
gons el nou índex estatal de preus del lloguer.

@FraJeremies: Si la menstruació la patís-
sim els homes, ja faria dècades que les
copes, les calces menstruals i les compre-
ses de tela serien gratuïtes. Ho sabem.

#Menstruació

@aria_meteo: Bon dia! En especial a tots
els fans de la meteorologia, de la neu i l’hi-
vern. Estem a 3 de març i neva al nord de la
Catalunya Central, Prepirineu i nord-est. 

#Neu #PreusLloguer

Els semàfors

L’Associació de Veïns de les
Planes ha tornat a celebrar el
seu ja tradicional homenatge 
a les dones del barri. Enguany 
ha reconegut la trajectòria de
quatre veïnes històriques de les
Planes. L’acte s’emmarca en el
programa del dia 8 de març

pàgina 10AV Les Planes

Ràdio Desvern fa 40 anys. Per
celebrar l’efemèride prepara tot
un seguit d’activitats amb
l’esperit de difondre la realitat 
del municipi. A banda de donar
informació, l’emissora ha estat
clau a l’hora d’explicar els grans
actes de Sant Just Desvern. 

pàgina 15Ràdio Desvern

El Mercat de Pagès es reivindica
com un punt de venda 
dels productes dels petits
productors del Parc Agrari. Fa 
10 anys que aquesta iniciativa
apropa els productes frescos 
del camp als ciutadans de la
comarca cada diumenge.

pàgina 20Mercat de Pagès
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Mirada pròpia

La celebració del Mobile World Congress a
Barcelona és com quan toca la Grossa de Na-
dal a un bar on vas sovint a esmorzar: t’ale-
gres del succés encara que no et beneficiï di-

rectament o, fins i tot, pugui perjudicar-te. És una
mena d’empatia per imposició. Un orgull de matat.

Malgrat tot, la part positiva de l’esdeveniment és
que, per uns dies, sembla que tots aquests grans aven-
ços tecnològics que anuncien les grans companyies
de telefonia no només afectin els motivats de totes les
nacionalitats i ètnies que abarroten el metro amb les
seves acreditacions penjades al coll, sinó que la teva
ciutat és el vaixell insígnia d’a-
questes novetats que faran can-
viar el món. És com si anéssim
un pas per davant i poguéssim
mirar per sobre de l’espatlla la
resta de ciutats i països que en-
cara tardaran dies, setmanes o
mesos a incorporar aquests in-
vents en el seu dia a dia.

Però això és un miratge, per-
què la majoria de millores que
s’anuncien no són d’aplicació
immediata ni tampoc estan a
l’abast de tothom. No pots anar
a l’estand de Samsung a la Fira
i dir-los: “Posa-me’n tres, per fa-
vor, i embolica-me’ls per regal”.
El futur és aquí, però no del tot.

I és que la diferència de ve-
locitats en això de la tecnologia,
la ciència i el medi ambient és
sorprenent. Per exemple, els Es-
tats Units han tardat 50 anys a
tornar a enviar una nau a la Llu-
na quan fa mig segle els que
van ser testimonis d’aquell gran pas per a la huma-
nitat es devien imaginar que a aquestes altures ja tin-
drien una parcel·la a la Lluna on celebrar el Dia d’Ac-
ció de Gràcies.

Un altre exemple: l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB) ha introduït un ramat de 40 cabres i 15
rucs a la finca Can Colomer per demostrar com el pas-
turatge i la gestió forestal poden ajudar a combatre els
efectes del canvi climàtic sobre els ecosistemes locals.
Qui hauria imaginat que netejar el bosc ajudaria a evi-
tar incendis! Doncs tothom que tingui una mica de me-

mòria o dos dits de seny, perquè això s’ha fet tota la
vida o, si més no, mentre hi havia pastors que porta-
ven els seus animals a pasturar pels boscos.

És veritat que actualment hi ha menys ramaders
i que cada cop estan més emprenyats –i amb raó–,
però tant costa adonar-nos que ja està tot inventat?
Abans dels aerogeneradors ja hi havia molins de vent
i, de fet, el Quixot, que devia estar a favor dels com-
bustibles fòssils, s’hi va encarar com si fos un activista
empordanès de la plataforma Stop Macro Parc Eòlic.
També anem a comprar al súper portant la bossa de
casa com feia ma iaia i tornem a consumir productes

a granel com els que venia Don Senén a la botiga de
queviures de 13, Rue del Percebe. Tot torna com un
bumerang venjatiu que en la trajectòria de retorn té
com a punt d’aterratge el front del llançador.

Aquesta lectura pessimista del cicle repetitiu de la
vida en la línia del Dia de la Marmota podria abocar-
nos a una depressió col·lectiva, però la bona notícia
és que hi ha esperança, perquè mentre recorrem al pas-
sat per idear solucions ja inventades –i, de pas, res-
suscitar Donald Trump–, també avancem amb grans
passes cap a un futur on la tecnologia ens farà millors.

Si no, pregunteu-ho a l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, Antonio Bamón, que, en
una conferència recent a Foment, va anunciar la crea-
ció d’una comissió per estudiar la implantació d’un ul-
tramodern sistema de vigilància seguint el model de
l’M7 Citizen Security que fa anys que opera en una
quinzena de ciutats fent de Big Brother llobregatenc.
Aquesta eina de seguretat, que es basa en una aplicació
mòbil que ja té prop de 176.000 usuaris i més de
300.000 descàrregues, emula els agents de Minori-
ty Report anticipant-se als delictes, en aquest cas grà-
cies a la col·laboració ciutadana: quan un usuari fa so-

nar l’alarma, les pantalles de la
sala de control ubicada als baixos
de Can Camprubí mostren com
les càmeres s’orienten i enfo-
quen el lloc dels fets per enre-
gistrar la possible emergència. És
“l’ull de Déu” que sortia a Fast &
Fourius 7, però desenvolupat
per Siemens i Microsoft.

Parlant d’ulls i de noves tec-
nologies, si aquests dies heu pas-
sat pels centres comercials de La
Maquinista, Glòries, La Farga o
l’Splau, potser heu sigut testi-
monis de la darrera fotuda de pèl
de la indústria tecnològica: cen-
tenars de joves fent cua per dei-
xar-se escanejar l’iris a canvi de
criptomonedes. No un iPhone 15
o unes entrades per al Sónar, sinó
diners del Monopoli digital a
canvi de regalar dades biomètri-
ques a l’empresa Worldcoin del
senyor Sam Altman, director
d’OpenAi. Si jo fos ell, en lloc

d’escanejar ulls analitzaria millor les mans, perquè
quan el seu programa ChatGPT crea imatges a través
de la intel·ligència artificial la veritat és que li surten
com el cul.

Resumint, que has d’anar amb un pam d’ulls
amb les noves propostes tecnològiques i que, a l’ho-
ra d’imaginar mesures per lluitar contra el canvi cli-
màtic, la solució intel·ligent resulta que la tenia un
burro –o 15 rucs, per ser més precisos. I no cons-
ta que a qui va tenir la pensada algú li hagi dit que
està com una cabra.

per Víctor Porres

Com cabres
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En Mohamed el-Maadioui ha sortit de la presó de Brians 1,després de passar-hi 9 dies per error. Tornava del Marroc
quan va ser detingut a l'aeroport del Prat, en compartir nom i
data de naixement amb un home en recerca i captura a França.

Un grup de científics ha descobert a la Xina el fòssil d’un
suposat drac que hauria viscut fa més de 240 milions

d’anys. És la prova que aquests éssers mitològics van
existir de veritat?

La Terra pot passar de tenir cinc a sis oceans. Una esquerdageganta travessa l’Àfrica i avança a un ritme de 7
mil·límetres l’any. Si el ritme es manté, en 50 milions d'anys
l'Àfrica quedarà dividida, amb un nou oceà al seu interior.

Científics han descobert que un peix d’uns 12
mil·límetres, vist per primer cop fa pocs anys a

Myanmar, és capaç de fer un soroll de més de 140 decibels.
És una potència superior a la del so d'un avió enlairant-se. 

LA FOTORFEF

Opinió
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 La lupa

Viatjar amb les línies de Rodalies de Renfe és un
dels grans maldecaps i malsons per als milers
d’usuaris d’aquest mitjà de transport. Ara tam-
bé és al centre del debat polític, després que el

govern central i la Generalitat n’hagin acordat el traspàs
i comencin un llarg camí de tràmits fins a fer efectiva la
transferència. Que ningú es pensi, però, que amb el tras-
pàs n’hi ha prou per arreglar els problemes, malgrat que
la Generalitat compti amb un operador, Ferrocarrils, prou
solvent en la gestió ferroviària. El problema de Rodalies
no és d’operador, és d’infraestructura, i fins que no s’ar-
reglin les mancances continuarà.

Les línies de Rodalies a Catalunya mouen uns 400.000
passatgers diaris, que pateixen contínues incidències que
provoquen retards gairebé quatre de cada cinc dies, segons
explica Mònica Peinado, periodista especialitzada en in-
fraestructures, en un magnífic article a la revista Eines. L’o-
rigen dels problemes és la manca d’inversions des dels anys
90. Les darreres es van fer sota la presidència de Mercè Sala,
que va dirigir la companyia entre 1991 i 1996. Des d’ales-
hores, tots els plans d’inversions han tingut una execució
mínima. Cap ha superat el 35%. I és així perquè, durant
tots aquests anys, la prioritat ha estat l’alta velocitat, i això
ha castigat Rodalies durant les darreres dècades.

El traspàs no serà fàcil. Primer perquè és fruit d’una
urgència generada per la necessitat que Esquerra donés
suport a la investidura de Pedro Sánchez. El primer que
s’haurà de fer és, doncs, blindar políticament el traspàs,
perquè canvis de conjuntura i majories a Espanya i Ca-
talunya no el desmuntin. L’acord entre socialistes i re-
publicans no és ben vist per tothom i està lluny de tenir
unanimitat. Després caldrà posar-se d’acord en allò que
es traspassa. Sobre els trens no hi ha dubtes, però sí amb
les vies, ja que només es contempla transferir els trams
de les línies R1, R2 i R3 que no comparteixin via amb al-
tres serveis. És a dir, per cobrir tot el servei, els combois
de Rodalies –de futura titularitat de la Generalitat– hau-
ran de circular en molts casos per vies d’Adif, titular de
les infraestructures ferroviàries des del 2005, quan es va
fer efectiva la separació amb l’operador Renfe segons els
plans liberalitzadors de la Unió Europea. Això voldrà dir
posar-se d’acord en les tandes, que és l’equivalent als slots
aeris, per entendre’ns.

De moment, s’ha decidit la creació d’una companyia
mixta entre les dues administracions que serà el futur ope-
rador: la Renfe catalana. Un es pot preguntar per què no
se’n fa càrrec directament Ferrocarrils. Una de les raons de
més pes és que els treballadors puguin mantenir els drets
conquerits al llarg de la història pels sindicats de Renfe. La
nova companyia, que ha d’aportar part dels actius de Ren-
fe al nou servei, està previst que se subrogui també part de
la plantilla amb totes les seves condicions laborals. L’em-
presa mixta serà el primer punt de trobada de les dues ad-

ministracions i el lloc on d’inici s’hauran de superar les dis-
funcions que vagin apareixent, que sens dubte n’hi haurà.

Aquesta nova companyia no tindrà gaires anys per ge-
nerar confiança com a operador. S’ha de tenir en comp-
te que Europa preveu la liberalització del servei ferroviari
de Rodalies el 2033, i aleshores qualsevol companyia po-
drà optar-hi. La futura empresa mixta haurà de tenir la
musculatura i experiència acumulada per ser imbatible
en els concursos davant de qualsevol competidor. Si no,
haurem fet un molt mal negoci.

De moment, però, no és previsible que les contínues
incidències gairebé diàries en el servei desapareguin. Du-
rant el 2022 se’n van registrar en 284 dies. Van provo-
car la cancel·lació de prop de 2.000 trens i retards a més
de 17.600 combois, un 5% del total. Aquesta dimensió d’in-
cidències és inadmissible en un servei vital per a la mo-
bilitat a la regió metropolitana.

És cert que en aquests moments el ritme d’inversions és
més que acceptable. El ministeri va posar en marxa el 2020
un pla inversor que fins al 2030 preveu més de 6.300 mi-
lions d’euros. Bona part d’aquestes actuacions ja estaven con-
templades al pla del 2008, fet que prova un retard d’alme-
nys una dècada en la posada al dia de les infraestructures.
L’actual pla té dos períodes. El primer arriba fins al 2025, mo-
ment en què s’han d’haver invertit 4.600 milions a Rodalies,
i 1.700 més fins al 2020. A 31 d’agost del 2023 s’havien ad-
judicat obres per valor de 3.356 milions, gairebé la meitat del
previst, segons Peinado. L’execució ja supera els 1.000 mi-
lions. Per fi sembla que Rodalies recupera els anys perduts.

Les millores també inclouen una inversió de 858 mi-
lions en nous trens que substitueixin l’envellida flota ac-
tual, cosa que incrementa també el nombre d’avaries. Els
nous trens –la darrera compra es remunta al 2007– se-
ran més moderns, accessibles i amb un 20% més de pla-
ces. Rodalies incrementarà així el nombre de combois, que
passaran de 270 a 300.

El passat 19 de febrer va tenir lloc la primera reunió
de la comissió política que ha de canalitzar el traspàs i es
van crear els grups de treball tècnics que han de trobar
les solucions als diferents desajustos que vagin sortint. Per
exemple, un de cabdal: amb quina electricitat funciona-
ran les catenàries dels trams de via que es traspassin a la
Generalitat? S’haurà d’arribar a un acord amb Adif, que
és qui adquireix l’electricitat a l’engròs a les energètiques
i després la revèn als diferents operadors. És clar que la
nova companyia autonòmica podria comprar la seva prò-
pia electricitat i construir la infraestructura per fer-la ar-
ribar als trams de via de la seva titularitat, però és més ba-
rata i eficient la primera opció.

Sembla una tonteria, però aquesta i altres qüestions
s’hauran de resoldre amb sintonia entre les diferents
parts. I més val que sigui així. El contrari anirà, com sem-
pre, contra l’usuari.

Que ningú es pensi 
que amb el traspàs 

n’hi ha prou per arreglar
els problemes, 

malgrat que la Generalitat
compti amb un operador,
Ferrocarrils, prou solvent

en la gestió ferroviària. 
El problema de Rodalies

no és d’operador, 
és d’infraestructura,

i fins que no s’arreglin 
les mancances 

continuarà

“
“

per Xavi Casinos

Renfe, un traspàs llarg i gens fàcil
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@AlbertLloreta: Teoria a rebatre: si els ado-
lescents parlen en castellà per rebel·lar-se és
perquè no hem cuidat l'equilibri entre ser
pesats i ser atractius.

@a1varo_lopez: Això de posar publicitat a
Prime Video implica literalment tornar a
veure la televisió, però ara pagant per veure
els anuncis. El segle XXI és una cosa boja.

@assemblea: El debat sobre la pagesia ar-
riba al Parlament! Cal donar tot el suport a
la revolta pagesa, per salut i per respecte al
país. Qui sembra la misèria recull la ràbia!

Flaixos

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com
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Espectacular accident d’un
autobús de línia a Montesa

ENSURT4Almenys una persona
va resultar ferida crítica, una
altra greu, sis més de poca gra-
vetat i unes altres sis amb ferides
lleus després que un autobús de
la línia L10 caigués dilluns 11 de
març a unes obres a Montesa, a
la frontera amb Cornellà. Aquest
és el balanç que el Sistema d’E-
mergències Mèdiques (SEM)
havia fet al tancament d’aques-
ta edició. Hi van treballar 11 do-
tacions, juntament amb cinc
més dels Bombers, que van re-
bre l’avís de l’accident poc abans

de les dues del migdia. A l'inte-
rior del vehicle hi viatjaven unes
25 persones. Els Bombers van
fer tasques per controlar una fui-
ta de gasoil al vehicle, que van es-
tabilitzar ràpidament.

El ferit crític va ser traslladat
pel SEM a l’Hospital de Bell-
vitge, i el greu, a l’Hospital Moi-
sès Broggi. La resta van ser de-
rivats als hospitals de Bellvitge,
al Clínic i al de Sant Boi, així
com al CUAP de Sant Ildefons,
a Cornellà. S’investiguen les
causes de l’accident. 

Ensurt al Barco: el consistori
accelera la reubicació veïnal

HABITATGE4El 23 de febrer va
caure un fals sostre en un dels
habitatges de l’edifici del Barco,
ubicat en ple parc dels Torrents
i una de les construccions més
icòniques del paisatge espluguí.
Va ser construït el 1949, però
l’actual estat de deteriorament
del bloc fa inviable la seva con-
tinuïtat. I la justícia va sentenciar
que l’administració encarregada
de fer-ne l’expropiació i posterior
enderroc és l’Ajuntament, que
l’haurà de tirar a terra.

Arran de la caiguda del fals
sostre de finals de febrer, el con-

sistori diu que ha accelerat el
procés d’expropiació de l’im-
moble. Així ho va explicar el
dia 6 de març l’alcaldessa, Pilar
Díaz, als veïns del bloc, en una
reunió celebrada a porta tanca-
da a l’Espai Baronda.

Amb tot, Díaz va informar-los
que el calendari previst per bus-
car una sortida “individualitzada”
a cadascun d’ells “s’haurà d’a-
vançar”. “No volem que hi hagi
cap risc per a les persones”, va
emfatitzar Díaz, que va estar
acompanyada pels tinents d’al-
caldia Eduard Sanz i Oliver Peña.

Dues grues remolcant el bus accidentat. Foto: ACN

El que havia de ser un mandat
molt plàcid per al PSC s’ha sac-
sejat. De fet, podria no ser tan fà-
cil com el que es preveia després
dels resultats del 28 de maig,
quan els socialistes van revalidar
la seva majoria absoluta a la ciu-
tat. En qüestió de pocs mesos, la
situació del PSC d’Esplugues ha
fet un gir amb la renúncia de la re-
gidora Sara Forgas, que abando-
na les files socialistes per passar
a ser no adscrita al Ple, deixant-
hi el PSC en minoria. Així i tot, un
acord de govern amb els comuns
signat el gener salva per ara els
mobles als socialistes, ja que tenen
assegurat el govern en majoria.

A finals de febrer, Forgas feia
públic un comunicat en el qual
explicava els motius de la seva
decisió. “M’he sentit humiliada i
difamada”, denunciava la ja ex-
regidora del PSC, que afegia que
no se sentia “ni políticament ni
personalment” representada per
l’alcaldessa, Pilar Díaz. Una afir-
mació que contrasta amb el fet
que, fins fa poc, Forgas havia for-
mat part del nucli dur de Díaz,
per no parlar dels nombrosos
missatges de sintonia amb l’al-
caldessa –fa només un any ba-
llaven sevillanes juntes– que hi
ha a les seves xarxes socials.
Què ha passat per arribar a
aquesta situació?

DIVERGÈNCIES D’INICI
En el seu escrit de comiat del PSC,
Forgas relata que Díaz li havia re-
tirat la confiança i les seves atri-

bucions per, segons diu, discrepar
amb ella. “Vaig acceptar la seva
decisió, retirant-me a un segon
pla”, afirma. Ara bé, l’exsocialis-
ta assegura que aquestes diver-
gències han traspassat “en di-
verses ocasions” la línia del ter-
reny personal, fet que l’ha empès
a trencar el carnet del partit. Lí-
nia Tres ha intentat posar-se en
contacte amb Forgas, sense èxit.
El PSC, al seu torn, demana a For-
gas que entregui la seva acta de re-
gidora. “Les actes dels regidors no
són propietat d’aquests, sinó dels
votants”, diu el partit en un escrit
que va repiular l’alcaldessa a X. 

Aquest trasbals en la política
espluguina no ha agafat per sor-
presa l’oposició. “Era vox populi”,
afirma Marcos Sánchez, portaveu
del PP. Una opinió que compar-
teixen ERC i Junts, que van co-
mençar a sospitar que passava al-
guna cosa al si del PSC quan
Díaz, a l’hora de fer el cartipàs, va
treure Forgas de les tinences d’al-
caldia. Mesos més tard li va reti-
rar les competències que tenia i,
el gener, els comuns anunciaven
que havien arribat a un acord de
govern amb el PSC. “Els esdeve-
niments segueixen una lògica”,
apunta el portaveu d’ERC, Roger

Martínez. “Veient venir el pro-
blema, el PSC va activar la neces-
sitat de posar dos regidors més al
govern abans de perdre la majo-
ria”, assenyala Sánchez. Els co-
muns, però, neguen aquest ex-
trem. “La voluntat de pactar amb
el PSC és anterior al tema Forgas”,
assegura el seu portaveu, Jordi Pé-
rez. “El nostre objectiu no és
apuntalar cap govern”, diu. 

Així i tot, la resta de partits no
s’ho creuen. “Han accedit al go-
vern a canvi de poc o res”, opina
Iban Salvador, portaveu de Junts.
“Caldrà veure si els comuns mar-
quen perfil propi”, apunta Martí-
nez, mentre que Sánchez veu “poc
probable” que els morats facin val-
dre la seva posició privilegiada.
“Estem millor posicionats per-
què som a dins, però si alguna cosa
de l’acord no es compleix, es tren-
ca”, avisa, sigui com sigui, Pérez. 

Amb tot, tant ERC com el PP,
Junts i fins i tot Vox parlen de “ner-
viosisme” a les files del PSC per la
nova situació en minoria al Ple i
critiquen que Díaz fa una política
“personalista” que no escolta l’o-
posició. Línia Tres s’ha posat en
contacte amb el PSC per conèixer
la seva valoració de la situació,
però no ha obtingut resposta.

L’edifici consistorial. Foto: Ajuntament 

La sortida de Sara Forgas 
del PSC sacseja el mandat

Igualtat | Creix la Ruta Feminista
La Ruta Feminista és una iniciativa municipal que proposa un itinerari per carrers 

i espais de la ciutat amb nom de dones rellevants. I el dissabte 2 de març 
va tenir lloc un acte per ampliar-la, en concret al barri de Montesa.

» La regidora deixa els socialistes i passa a no adscrita
» L’oposició parla de “nerviosisme” a les files de Pilar Díaz 

F. J. Rodríguez
ESPLUGUES
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El Rodoreda gaudeix d’un
directe del pòdcast ‘Oye Polo’

ESPECTACLES4Les humoristes
Ana Polo i Oye Sherman van vi-
sitar el Teatre Mercè Rodoreda
l’1 de març per enregistrar un
programa en directe del seu
pòdcast Oye Polo, que se centra
en l’anàlisi de l’actualitat de la
cultura pop amb perspectiva di-
versa i de gènere. 

Es tracta d’un dels pòdcasts
d’humor i feminisme més cèle-
bres del moment. Polo i Sher-
man fan servir l’humor com a es-
tratègia per reivindicar tot allò
que els indigna i, a més, per des-
muntar els mites i les construc-

cions socials actuals. Una àcida
visió de l’actualitat i de la cultu-
ra que acumula milers de se-
guidors a les xarxes. 

Oye Polo és un pòdcast de
Ràdio Primavera Sound i està
conduït per Ana Polo, periodis-
ta i autora del llibre La meva pri-
mera guia feminista, i per Ma-
ria Rovira, més coneguda com a
Oye Sherman, humorista, gu-
ionista i a qui podem veure a
programes com Està Passant, de
TV3, o L’Irradiador, d’iCat. Polo
i Sherman, de fet, van presentar
els últims Premis Gaudí.

El servei de cangur municipal
atén 144 infants en un any

SERVEIS4En l’últim any, el ser-
vei de cangur municipal ha tin-
gut cura d’uns 144 infants de la
ciutat. Aquesta figura acompanya
els alumnes a l’escola al matí, els
recull a la tarda o se’n fa càrrec
durant una estona als seus do-
micilis. És un servei gratuït i
ofereix 10 hores al mes per faci-
litar la conciliació de les famílies. 

Més en concret, el servei de
cangur municipal va tancar el
2023 amb 277 famílies donades
d’alta i 2.484 serveis sol·lici-
tats. D’aquesta manera, en total,
els monitors van sumar prop de

3.000 hores fent tasques de
cura dels infants. 

Les famílies beneficiàries del
servei responen a diferents ti-
pologies i demanen, principal-
ment, que els cangurs recullin els
infants a l’escola per acompa-
nyar-los a una activitat extraes-
colar o a casa, seguit de ben a
prop pel servei d’acompanya-
ment a l’escola als matins. 

Aquesta iniciativa està sub-
vencionada pel departament d’I-
gualtat i Feminismes de la Ge-
neralitat i es va posar en marxa
a finals del 2021.

Èxit del certamen de dansa
espanyola: “Puja de nivell”

CULTURA4El tercer festival de
dansa espanyola que AEDEC
(Associació d’Ensenyament de
Dansa Espanyola a Catalunya)
va celebrar el cap de setmana del
2 i 3 de març va ser tot un èxit.
Des de l’entitat organitzadora
destaquen que enguany es van
presentar ballarins de fora de Ca-
talunya. “Això vol dir que s’està
aconseguint el que volíem, que
és que se sàpiga que a Catalunya
es balla molt bona dansa, i so-

bretot dansa espanyola”, reivin-
dica la presidenta de l’associació,
Loly Peláez. “El certamen està
pujant de nivell”, celebra. 

L’edició d’enguany es va ce-
lebrar al teatre Mercè Rodoreda
i va comptar amb l’actuació del
ballarí Yoel Vargas. Per altra
banda, el jurat del certamen va
estar format per noms cèlebres
de l’escena de la dansa com
Aida Gómez, Ángel Rojas i He-
lena Martín.

El pòdcast té milers de seguidors. Foto: Oye Polo

Foto: AEDEC

Judici | Trenta anys per matar i robar la parella
L’Audiència de Barcelona ha condemnat a 30 anys de presó un home per assassinar 
la seva parella el gener del 2020 a Sant Joan Despí i robar-li els diners després. La 

víctima patia maltractaments per part del condemnat mesos abans dels fets.  

FEMINISME4Any rere any, i ja
en fan tres, l’associació de veïns
de les Planes celebra el 8 de
març, dia de la dona, amb un
emotiu acte d’homenatge a ve-
ïnes amb una llarga trajectòria vi-
tal i al barri. L’últim va tenir lloc
el 5 de març, com sempre, al cen-
tre cívic del barri i, segons el pre-
sident de l’entitat, Daniel Frías,
l’acte va tornar a complir amb les
expectatives. “És un agraïment a
la feina que les dones fan al bar-
ri i a l’associació de veïns”, ex-
pressa Frías a Línia Tres. 

Enguany les quatre home-
natjades eren Manuela Castillo,
Manuela Muñoz, Rosario Grillo
i, a títol pòstum, María Carbo-
nero. L’associació tenia l’objectiu
de fer-li l’homenatge aquest
març, però el desembre ens va
deixar. La lectura de la història de
la María, que va perdre el seu
marit Evaristo i les cames fa
anys en un accident de cotxe, va
emocionar els presents. “Has

marxat deixant una enorme mar-
ca”, va llegir la Nati, filla seva.

La Manuela Castillo, per la
seva banda, és una dona de 104
anys que va aprofitar el seu torn
de paraula per cantar una copla,
en record del seu marit. En
aquesta línia, la Rosario Grillo,
extremenya de 100 anys, va
parlar sobre la seva joventut i el
seu present. “Als meus 100 anys
complerts, com comprendran,
he passat per moments bons i
dolents, però sempre traient el

millor de cadascun d’ells”, va ex-
pressar. Per acabar, la Manue-
la Muñoz, cordovesa originària
de Montilla -municipi agerma-
nat amb Sant Joan Despí-, va re-
cordar els seus 45 anys treba-
llant al Mercat de les Planes, on
s’ha fet famosa entre el veïnat.

L’acte va comptar amb la
presència de l’alcaldessa, Belén
García, i de diversos regidors de
l’Ajuntament. A més a més, Ai-
gües de Barcelona va tornar a
col·laborar amb l’homenatge. 

Una imatge de l’acte pel 8M al centre cívic de les Planes. Foto: Ajuntament

Quatre vides que són un 
mirall: les Planes celebra el 8M
» L’associació de veïns torna a fer un homenatge a veïnes del barri
» L’entitat diu que l’acte és un “agraïment” a la feina de les dones 
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L’aigua
que vindrà

4Dediquem un 
suplement especial

als projectes que volen
resoldre el dèficit hídric 
a la regió metropolitana

4 Les inversions planificades 
pel Govern han de permetre

produir tota l’aigua que
consumeix el territori

Suplement especial
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SEQUERA4El Govern de la Ge-
neralitat s'ha marcat com a ob-
jectiu que, a partir del 2030, la re-
gió metropolitana de Barcelona
sigui autosuficient per cobrir el
seu consum d’aigua elevant-ne la
producció, per no dependre de la
quantitat d’aigua de pluja que hi
pugui haver en cada moment. 

Això implica generar molta
més aigua, com a mínim la ne-
cessària per abastir les necessitats
de la ciutadania, així com les de
l’agricultura i la indústria. El
conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, ja va apuntar durant
l’anunci de l’entrada en emer-
gència per sequera que en els anys
vinents es vol disposar de més re-
cursos. “Entre el 2027 i el 2030
tindrem molta més aigua dispo-
nible”, va prometre.

Aconseguir aquest objectiu
exigeix ampliar les infraestructu-
res actuals i posar en marxa noves
potabilitzadores i dessaladores.
L’autosuficiència, al marge de la
pluja, implica tenir la capacitat de
dessalar i de regenerar molta més
aigua. L’aigua dels pous, també
anomenada freàtica, és una altra
opció, però és molt sensible, i
per això cal limitar-ne l’ús. 

MÉS INFRAESTRUCTURES
La regió metropolitana de Bar-
celona consumeix anualment
400 hm3 d’aigua, mentre que,
avui dia, només en produeix
200, és a dir, la meitat de l'aigua
que necessita. El pla d'inver-
sions de la Generalitat, de més de
2.400 milions d'euros per als

pròxims anys, ha de permetre
equilibrar el consum i la genera-
ció d’aigua a la regió.   

Les primeres inversions que
es portaran a terme, aquest ma-
teix any, són l'ampliació de l'es-
tació de tractament d'aigua po-
table del Besòs, amb l’objectiu de
quadruplicar l’aigua potable que
produeix, i també de l'estació de
tractament d'aigües residuals de
Sant Feliu de Llobregat. Totes
dues permetran incrementar la
generació d'aigua en 35 hm3/any.
D'aquesta manera, els 200 actu-
als es convertirien en 235 abans
de final d'any. 

Per al 2025 hi ha previstes
dues noves estacions de tracta-
ment d'aigua potable: la de Besòs
Montcada i la del Bon Pastor, que
recolliran l’aigua depurada del
Besòs i permetran aprofitar al

màxim els recursos del riu. En
conjunt, contribuiran a aug-
mentar el volum d'aigua uns 80
hm3/any. És a dir, fins a 315, su-
mant-hi l'increment del 2024. 

L'ampliació de la dessalinit-
zadora de la Tordera, a Blanes,
prevista per al 2028, suposarà la
construcció d’una nova planta
dessalinitzadora al costat de l’ac-
tual que tindrà una capacitat de
producció de 60 hm3/any, amb
els quals s'assolirà la xifra de
375 hm3/any. Aquesta dessali-
nitzadora, que va ser la primera
de Catalunya, ha anat incremen-
tant progressivament la seva pro-
ducció durant els darrers anys, i
amb l’actual situació excepcional
d’escassetat ha arribat al 100% de
la seva capacitat. 

Finalment, el 2029 es posa-
rà en marxa una nova dessali-
nitzadora al Foix, que s’ha avan-
çat tres anys respecte a la seva
programació inicial. Aquesta ins-
tal·lació, que tindrà una capaci-
tat per produir inicialment 20
hm3 d’aigua l’any, ampliables
fins als 60 hm3, contribuirà de-
cisivament a incrementar la ga-
rantia d’abastament, aportant
aigua de nova disposició als àm-
bits de les comarques del Camp
de Tarragona i del sud de Bar-
celona. Amb la seva posada en
funcionament, s’augmentaran

en 30 hm3/any els recursos hí-
drics disponibles per al territori.
Totes aquestes xifres, sumades,
han de permetre a la regió me-
tropolitana assolir la quantitat de
405 hm3/any i ser, per tant, au-
tosuficient tenint en compte el
consum actual.  

A banda d’aquestes grans in-
versions, el full de ruta inclou
també nombroses millores per
optimitzar les instal·lacions ja
existents. Aquest passat mes de
febrer, per exemple, s’han in-

vertit nou milions d’euros a l’es-
tació de tractament d’aigua po-
table de Sant Joan Despí per
construir unes noves canonades
que connectaran directament
l’aigua d’origen subterrani amb la
línia de tractament d’ozonització
i filtres de carbó actiu de l’estació.
Aquesta obra permetrà separar
totalment l’aigua d’origen super-
ficial de la d’origen subterrani en
el procés de tractament de la
planta i, d’aquesta manera, apro-
fitar tot el cabal del riu, cosa que

fins ara no es podia fer en deter-
minades franges horàries.

L'Agència Catalana de l'Aigua
(ACA) també ha anunciat que
augmentarà de 27 a 40 les esta-
cions depuradores d’aigües resi-
duals del país. Actualment, aques-
tes estacions, bàsiques per a la re-
generació, produeixen anualment
gairebé 700 hm3 d’aigua saneja-
da i amb la qualitat requerida per
retornar-la al riu en bones con-
dicions. L’ampliació del nombre
de plantes farà créixer la quanti-
tat d'aigua regenerada en el circuit
i ha de garantir, segons la previ-
sió de l’ACA, l’equilibri entre el
consum d’aigua i la producció.   

1.045 MILIONS EL 2024
Per reafirmar la solidesa de tot
aquest pla d’inversions, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha anunciat per als
pressuposts del 2024 –ja pactats
amb el PSC, però a l’espera de
rebre més suports per aprovar-
se–una partida de 1.045 milions
d'euros amb l'objectiu de com-
batre la “sequera més important
que s'ha viscut”. Segons va de-
fensar el president, aquesta in-
versió respon a la urgència de la
situació, però també a la “man-
ca de previsió” i als “anys de se-
quera d'inversions”, en paraules
del mateix Aragonès. 

En el seu discurs durant el ple
monogràfic sobre la sequera al
Parlament, Aragonès va instar els
partits a “deixar de banda els in-
teressos de part” posant l'accent
en la “necessitat de construir
consensos”, i va reivindicar que el
Govern ha fet un “salt endavant
inqüestionable” cap a una tran-
sició energètica justa després d'a-
nys que, a parer seu, “no havia es-
tat una prioritat”.

Tot i les inversions anuncia-
des, però, Aragonès va advertir
que, si no plou, vindran “mesos
complexos i moments compli-
cats”. Per fer-hi front, va assegu-
rar que el Govern buscarà una so-
lució per a cada problema “tre-
ballant conjuntament”.

Contra la sequera,més inversió
» El Govern traça un full de ruta que ha de permetre produir tanta aigua com la que es consumeix
» L'autosuficiència, al marge de la pluja, implica aconseguir dessalar i regenerar molta més aigua

Les noves canonades que capten l’aigua subterrània a Sant Joan Despí. Foto: Àlex Recolons/ACN

AJUDES PER MILLORAR
LA XARXA D’AIGUA

4L’ACA ha ampliat fins a
120 milions d’euros la línia
de subvencions als ajunta-
ments perquè puguin re-
parar les fuites d’aigua i mi-
llorar l’eficiència de les xar-
xes municipals. El programa
també inclou ajuts per a la
digitalització dels sistemes
de gestió per optimitzar els
recursos disponibles.   

Primer s’ampliaran
dues estacions de
tractament d’aigua
del Besòs i el Llobregat

També es faran
millores per aprofitar
més les instal·lacions
que ja existeixen
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GENERACIÓ D’AIGUA4L’aigua
que fem servir regularment
prové de quatre fonts princi-
pals: dels rius, dels pous, del
mar o de la regeneració, és a dir,
del reciclatge de l’aigua. Els
rius depenen de la pluja i, per
tant, de la climatologia. L’aigua
dels pous, també coneguda com
a freàtica, s’obté dels aqüífers,
que són finits. En conseqüència,
les úniques fonts inesgotables i
a la vegada les que els humans
podem alimentar són el mar,
que exigeix un procés de des-
salinització de l’aigua, i la re-
generació. 

Centrem-nos en aquestes
dues últimes per observar de-
tingudament de quines maneres
es pot generar aigua de forma
independent i lluitar així, no no-
més contra la sequera, sinó
també contra les conseqüèn-
cies del canvi climàtic.  

LA REGENERACIÓ
L’aigua regenerada és aigua re-
aprofitada, per dir-ho d’una
manera planera, però amb totes
les garanties per als diversos
usos. El procés de regeneració
comença a depuradores com la
del Llobregat, ubicada al Prat,
on arriben cada dia aigües resi-
duals procedents dels munici-
pis. Allà se sotmeten a un com-

plex tractament biològic, però
abans de considerar-les real-
ment depurades han de passar
per l’estació de regeneració d’ai-
gües, annexa a les instal·lacions
de la depuradora i on s’aplica un
tractament addicional a l’aigua
per millorar la seva qualitat.  

Després de passar per aquests
dos processos, l’aigua ja es podria
potabilitzar, però la llei no per-
met que es faci directament. Per
tant, cal reintroduir aquesta ai-
gua regenerada al cicle natural.
Per fer-ho, es bomba l’aigua que
surt de l’estació de regeneració i

s’incorpora al riu Llobregat, en
un punt situat aigües amunt, a
l’altura de la petita presa de Sant
Vicenç dels Horts i Molins de Rei.
Aproximadament, s’afegeix una
part d’aigua regenerada igual a la
quantitat de cabal que baixa pel
riu. Després continua el seu curs
i arriba a la potabilitzadora de
Sant Joan Despí, vuit quilòme-
tres més avall.

Un cop allà, la planta capta

l’aigua que porta el riu, fruit de
la barreja de l’aigua regenerada
amb l’aigua natural del Llobre-
gat, i la fa passar per un tracta-
ment de potabilització. Quan
s’ha verificat adequadament la
seva qualitat, es destina a l’a-
bastament de gran part de l’àrea
metropolitana de Barcelona. 

Aquest complex procés de re-
generació implantat per l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) és una
mesura pionera en l’àmbit euro-
peu, ja que en altres països l’aigua
regenerada només serveix per re-
carregar els aqüífers. En paral·lel,
l’ACA també fomenta la reutilit-
zació directa d’aquest recurs, és a
dir, la construcció de noves plan-
tes i conduccions per portar aigua
als usuaris que no necessiten aigua
potable per a les seves activitats,
com poden ser, per exemple, els
agricultors o les indústries. Mit-
jançant acords de substitució,
aquests consumidors substituei-
xen el recurs que estan utilitzant
per aigua regenerada.    

LA DESSALINITZACIÓ
La dessalinització és un procés
que permet convertir l’aigua del
mar, salada, en un recurs apte per
al consum humà. A priori sembla
la solució més fàcil i viable per ob-
tenir aigua, però es tracta d’un
procés llarg i complex que, a

més, consumeix molta energia. És
per això que les dessalinitzadores
només incrementen la seva pro-
ducció a mesura que disminuei-
xen les reserves dels embassa-
ments. En anys humits, la pro-
ducció d’aigua dessalinitzada és
del voltant del 20% de la capaci-
tat de les plantes; en anys nor-
mals, aquesta ascendeix fins al

30%; i en cas que sigui un any es-
pecialment sec, la producció puja
fins al 85%, segons l’ACA. 

En el cas de la dessalinitza-
dora del Llobregat, el procés co-
mença captant aigua del mar
mitjançant dues torres a 30 me-
tres de profunditat i a 2,2 quilò-
metres de la costa. Aquesta aigua
arriba fins a una estació de bom-
bament situada a la platja i des-
prés circula per una canonada de
tres quilòmetres de longitud,
que va paral·lela al mar i passa
per sota del riu Llobregat, fins a
la dessalinitzadora. 

En aquest punt es fa un pri-
mer tractament que consisteix en

una flotació, una filtració oberta
per gravetat, una filtració tanca-
da a pressió i, finalment, uns fil-
tres de cartutx. A continuació,
l’aigua entra en un procés d’os-
mosi inversa que la dessalinitza
mitjançant unes membranes.
Els residus del procés, una aigua
amb elevada salinitat que ano-
menem salmorra, s’envia a una
torre de la depuradora del Llo-
bregat on es barreja amb l’aigua
depurada que s’aboca al mar, a
tres quilòmetres de la costa i a 60
metres de profunditat. 

Però l’aigua procedent del fil-
tratge i de l’osmosi inversa enca-
ra no està llesta per al consum.
Per arribar als estàndards de
qualitat per a l’aigua potable cal
remineralitzar-la tot incorporant-
hi els minerals que ha perdut.
Això s’aconsegueix fent-la passar
per uns llits amb carbonat càlcic.

A Catalunya hi ha actualment
dues dessalinitzadores, la del
Llobregat, al Prat, i la de la Tor-
dera, al terme municipal de Bla-
nes. La primera pot produir uns
60 hm3/any i la segona uns 20
hm3/any, sumant una producció
total equivalent a l’embassament
de la Llosa del Cavall. La de la
Tordera, que està en fase d’am-
pliació, està previst que pugui ar-
ribar fins als 80 hm3de capacitat
anual, 60 hm3 més que ara.    

Comesprodueixmésaigua?
» Catalunya ha impulsat un model de regeneració pioner que permet alimentar el cabal dels rius 
» La dessalinització és una altra gran font, però consumeix molta energia i s’utilitza només de suport 

Mostra de l’aigua residual que arriba a la depuradora de Mataró i de com queda després de la regeneració. Jordi Pujolar / ACN

L’aigua regenerada
s’incorpora als rius 
i passa per un procés 
de potabilització

L'aigua procedent de
les dessaladores ha de
sotmetre's a un estricte
control de qualitat
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L’emissora Ràdio Desvern
celebra el seu 40è aniversari

COMUNICACIÓ4El 2 de març,
l’emissora Ràdio Desvern va
celebrar el seu 40è aniversari.
Per celebrar les quatre dècades
en antena, té previst organitzar
diversos actes especials. 

Inaugurada l'any 1983 per
l’Ajuntament, des dels seus ini-
cis ha tingut com a objectiu la di-
fusió de la realitat del municipi
a través de serveis informatius
locals i l’emissió de programes
culturals. Entre els primers, des-
taca l’Informatiu Vespre, al qual
es va afegir, l’any 1986, l’Infor-
matiu Migdia. 

A banda dels informatius,
ha estat clau en la difusió d’es-
deveniments rellevants en la
població, com la celebració del
mil·lenari de la ciutat o la crea-
ció del Radioteatre, iniciativa
pionera a la comarca que con-
sisteix en un espectacle teatral
acústic transmès per la ràdio. 

Al llarg de la seva trajectòria,
Ràdio Desvern ha estat un mo-
del d’innovació constant. Dels
inicis a les golfes de Can Gines-
tar ha evolucionat fins a l’ober-
tura d’uns nous estudis dotats
amb tecnologia avançada.

L’AMB redueix la pressió 
de l’aigua al municipi

MEDI AMBIENT4L’Àrea Metro-
politana Barcelona (AMB) va
adoptar el dia 11 de març una de
les mesures anunciades fa di-
verses setmanes per combatre
els efectes de la sequera entre la
població metropolitana: la bai-
xada de pressió en el subminis-
trament d’aigua en els set mu-
nicipis que tenen la dotació més
elevada. 

Aquesta mesura ha estat prè-
viament consensuada amb els
ajuntaments afectats i amb les
companyies subministradores
d’aigua. “L’objectiu és baixar la

dotació al màxim amb la finali-
tat d’allargar els recursos tant
com sigui possible per si la si-
tuació no millora a mitjà termi-
ni”, argumenten des de l’AMB.

Sant Just Desvern es troba
entre els municipis afectats per
aquesta mesura amb la qual es
pretén estalviar aigua. En cas de
continuar la situació actual d’e-
mergència per sequera, es pre-
veu estendre gradualment les
mesures de reducció de pressió
en uns altres municipis, amb
prioritat per als que tenen les do-
tacions més elevades. 

Inaugurada una exposició
sobre la crisi ecològica

CULTURA4El 6 de març es va
inaugurar al centre cívic Soledat
Sans una exposició fotogràfica
sobre l'impacte de la destrucció
dels boscos tropicals i les seves
comunitats. 

La mostra, que porta com a
títol Primary: en primera línia
de la desforestació, recull el tre-
ball realitzat pel col·lectiu Ruido
Photo per sensibilitzar sobre la
devastadora destrucció dels bos-
cos primaris tropicals, una greu

problemàtica en el context actual
de la crisi climàtica. Segons els
autors, es vol transmetre la idea
que la conservació dels boscos
tropicals és clau en la lluita con-
tra el canvi climàtic. 

L’exposició, que es podrà vi-
sitar fins al 16 d’abril, és una ini-
ciativa de l’Ajuntament amb la
col·laboració del Consell Muni-
cipal de Solidaritat i Cooperació
i el Consell Municipal de Medi
Ambient i Sostenibilitat.

Emissió al carrer del magazín ‘La Rambla’. Foto: Ràdio Desvern 

Imatge exposada. Foto: Ruido Photo

Transports | La línia 77 amplia la freqüència de pas
Des de l’1 de març, la línia d’autobús 77 ha millorat la seva cobertura
horària, amb dues sortides més al matí i dues més a la nit. D’aquesta

manera, afavoreix la connexió amb l’aeroport cada dia de l’any. 

EQUIPAMENTS4El Ple muni-
cipal del mes de febrer ha acor-
dat l’aprovació inicial de la cons-
trucció d’un nou complex es-
portiu al barri de Mas Lluí, on
també està prevista la ubicació
d’un institut escola. A més del
pavelló poliesportiu, el projecte
inclou un aparcament i l'arran-
jament del camí de la Salut.

Amb el nou pavelló polies-
portiu es vol donar resposta a la
manca d’espais que pateixen els
esportistes dels clubs locals, que
han d’anar a entrenar fora del
municipi. Segons fonts munici-
pals, dels 900 esportistes que en-
trenen en clubs locals, actual-
ment uns 300 han d’entrenar
fora del municipi.

OPOSICIÓ VEÏNAL
Aquest projecte, tanmateix, no
convenç a tothom. Tal com va
anunciar el desembre, la plata-
forma veïnal No al monstre de
Mas Lluí considera que el barri

no és el lloc més idoni per a la
ubicació del nou complex es-
portiu. La plataforma, de fet,
ha recollit un miler de signatu-
res de veïns que denuncien que
el futur equipament “no millora
la vida del veïnat” i que, entre al-
tres, afectarà la mobilitat a la
zona i el medi ambient, sostenen. 

“Mas Lluí ja viu en un estat lí-
mit pel que fa a mobilitat, apar-
cament i serveis”, alerten des de

la plataforma, que proposa com
a alternativa col·locar el pavelló
al costat de la futura deixalleria,
una zona, això no obstant, que
diversos experts han assenyalat
que és zona inundable.

Des de l’Ajuntament, de fet,
asseguren que “no hi ha un altre
lloc viable” per fer el nou pave-
lló, tal com va expressar el dia 1
de març a Ràdio Desvern la ti-
nent d’alcaldia Gina Pol.

El lloc on ha d’anar el pavelló, al barri de Mas Lluí. Foto: Arxiu

Aprovada la construcció del
complex esportiu a Mas Lluí

» El nou complex resoldrà la manca d’espais per fer esport al poble
» La plataforma ‘No al monstre de Mas Lluí’ rebutja la seva ubicació
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D’on et ve, l’interès pel món
del periodisme i els mit-
jans de comunicació?

M’agradava escriure i la motivació
inicial va ser aquesta, però abans de
fer-ho vaig ajudar a posar ordre
amb les finances i tot el que hi està
relacionat. Aleshores les coses es fe-
ien així, a través de voluntat, i des-
prés d’un temps tot va estar més
consolidat i jo vaig començar a es-
criure. Formació en periodisme
no en tinc, però vocació, tota!

Esteu celebrant els 45 anys de ‘La
Vall de Verç’, com hi arribeu?
Amb molts esforços, perquè tenir
una publicació d’àmbit local amb
pocs subscriptors i pocs ajuts ho
fa tot molt complicat. Hem passat
per èpoques de tota mena i el mè-
rit és haver arribat fins aquí. L’è-
poca en què vam néixer, l’any
1979, van aparèixer moltes pu-
blicacions, sobretot a la comarca
del Baix Llobregat, però n’hi ha
que no van subsistir. El camí no ha
estat gens fàcil.

Tot i que la revista compleix 45
anys, tu n’ets el primer director.
Com és, això?
La revista abans era més autoges-
tionada, tots fèiem de tot i ens re-
partíem les feines, però amb el
temps això va ser més difícil i vam
haver de comptar amb persones
que s’encarregaven de les tasques
administratives. No existia la figu-
ra de director, però sí que hi havia
una persona responsable de la
publicació. Ser-ne el director su-
posa que ara hi ha algú que pren
decisions.

‘La Vall de Verç’ neix a l’inici de la
democràcia, deixant enrere la
dictadura. Quin és el secret per
no ser una d’aquelles publica-
cions que van quedar pel camí?
No sabria dir-te quin és el secret,
però segur que n’hi ha algun [riu].
Ha estat una qüestió de perseve-
rança, d’haver tingut la sort que en

els 15 primers anys moltes perso-
nes de qualitat i compromeses, cap
d’elles periodistes, van tenir clar
que havia d’haver-hi un mitjà d’ex-
pressió popular.

Com ha anat evolucionant la re-
vista fins al 2024?
Els inicis van ser amb més entu-
siasme que encerts, volent parlar
de temes del poble, però el rigor
periodístic era millorable. La revista
es feia a màquina, era molt arte-
sanal i una mica kitsch, i a mesura
que la tecnologia va anar evolu-
cionant nosaltres ens hi vam adap-
tar i hi vam donar una presència
més periodística. 

Esteu lligats a l’Ateneu de Sant
Just, com és aquesta relació?
La relació és bona, però s’ha de dir
que abans ja hi havia hagut uns in-
tents de tirar endavant una revis-
ta. Després d’aquests intents, i en
desvincular el nom de la publica-
ció de l’entitat i donar-hi una vin-
culació amb el territori, a través de
La Vall de Verç, es va facilitar la in-
dependència i la no intromissió.
Així, després de dos intents fra-
cassats, vam arribar als 45 anys de
vida, que ara celebrem.

Com són les vendes de la revista?
Són molt testimonials. Fem tiratges
de 530 exemplars, i el que més ens
aporta són les subscripcions. Però,
tot i això, han crescut les vendes.

De fet, en els dos darrers anys ha
crescut en un 57% el nombre de
nous subscriptors. Com ho heu
aconseguit?
Penso que és causat per dos mo-
tius. Un, perquè es va posar ordre
en la revista i la seva estructura in-
terna, i es va posar èmfasi a fer ar-
ticles de més qualitat i reduir la llar-
gada d’altres més superflus. I, per
altra, hem fet accions per fer-nos
valdre i continuar sent el mitjà de
comunicació del poble. Tot plegat
ha portat a fer créixer l’interès per
ser subscriptor de la revista.

Com heu sortejat l’augment del
preu del paper?
No ens ha afectat massa, gràcies, en
part, a la col·laboració dels nostres
subministradors i impressors, que
van fer esforços per contenir al mà-
xim les despeses, sent conscients

de la nostra realitat com a publi-
cació. L’augment del preu del pa-
per el vam poder assumir perquè
nosaltres no fem grans tiratges i no
va tenir tanta incidència.

Com feu conviure l’edició en pa-
per i l’edició digital de la revista?
Fa un any que vam començar l’e-
dició digital, però vam tenir difi-
cultats per fer-ho i estem a mitges.
Nosaltres som tossudament par-
tidaris de mantenir la revista en pa-
per, perquè té acceptació, però
entenem que hem de conviure
amb l’edició digital. A la pràctica, les
notícies del dia a dia aniran a la ver-
sió digital i els articles de més
transcendència aniran al paper.

Per acabar, quins reptes us plan-
tegeu a curt termini?
Volem incidir en les entitats cultu-
rals. Estem en tractes amb l’Ateneu
per vehicular actes que es puguin
enregistrar a través de nosaltres per
donar-hi difusió. La vocació és fer
un hub informatiu que abasti una
part audiovisual.

“Som tossudament
partidaris de mantenir

La Vall de Verç en paper”
Josep Lluís Gil / Director de la revista ‘La Vall de Verç’

Josep Lluís Gil (Barcelona, 1955) és el director de La Vall de Verç, una publicació de
Sant Just que acaba de complir 45 anys. Primer com a col·laborador des dels inicis
de la revista i ara com a director, la jubilació l’ha dut a posar-se al capdavant. Gil
explica Línia Tres com ha estat el que ell defineix com “una tornada als orígens”.

“La vocació és fer 
un ‘hub’ informatiu 
que abasti una part
audiovisual”

Foto: Isaac Santana

Efemèride | Any excepcional per a la revista
Enguany La Vall de Verç no només celebra 45 anys de vida. El pròxim desembre,

de fet, arribarà al número 500 de la revista, fet pel qual el mitjà s’ha plantejat
l’anomenat objectiu 45/500, en un any farcit d’activitats de celebració.

María Cerezuela
SANT JUST 



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
17 | 

Març 2024 líniatres.cat



Març 2024

| 18

El reportatge del meslíniatres.cat

Són com dues cases en-
cantades sortides d’una
pel·lícula de terror. Els
esquelets de les antigues

discoteques Silvi’s i Tutankhamen
miren la carretera C-31 amb nos-
tàlgia. Recorden l’època en què
eren un dels epicentres de la nit
més gamberra de la metròpoli.
Rememoren els temps de la mà-
kina. Avui dia, Silvi’s s’està refor-
mant. Truquem a la propietat,
però neguen que torni a reeixir com
a sala de festes i des de l’Ajunta-
ment de Gavà estan a l’espera de
saber què s’hi farà. En canvi, la Tu-
tankhamen, plena de grafitis, cau
a trossos. Al solar que un dia va ser
un pàrquing s’hi amunteguen am-
polles de vidre, males herbes i
runa. També hi ha matalassos
bruts escampats. Algú hi ha dormit.
A una de les entrades s’hi llegeix:
“Pels meus morts que obro la por-
ta”. La discoteca encara atrau el jo-
vent, que ara utilitza l’edifici der-
ruït per fer-hi botellots. No queda
res de l’esplendor de la dècada dels
90, quan l’àrea metropolitana de
Barcelona i Catalunya van ser es-
cenaris d’un moviment musical
únic: la màkina. 

A la platja de Gavà encara re-
corden aquelles nits. Un cambrer
de 36 anys diu que, malgrat que ell
era molt petit perquè el deixessin
entrar a les discoteques, ha que-
dat el mite d’allò que van ser. “La
gent anava del revés, superdro-
gada, començaven divendres a la
nit i acabaven dilluns al matí”, ex-
plica. “L’última sala d’aquest estil
a la zona va ser Elrow, a Vilade-
cans, però la van tancar perquè
cada cap de setmana les denúncies
de robatoris de mòbils i carteres es
disparaven”, afegeix.  

Les discoteques al sud de la
metròpoli, amb tot, no són les úni-
ques que van situar-se fora dels
nuclis urbans durant els anys 90.
De fet, les més famoses, aquelles
que han quedat en la nostra me-
mòria col·lectiva, són altres. Pont
Aeri, a Terrassa, Chasis, Megatrón
i Kontrol, a Mataró, Scorpia, a
Òdena... Com va néixer aquell
moviment que va posar la metrò-
poli al centre de totes les mirades?
Què va significar? Per què va mo-
rir en tan pocs anys?

FENOMEN METROPOLITÀ 
Per entendre aquesta història cal
viatjar fins a la València dels 80.
L’anomenada Ruta del Bakalao va
ser un moviment cultural que va
néixer allà per trencar amb els
motlles establerts fins aleshores.
Contra el que avui dia es pensa, en
els seus inicis la ruta era ben di-
ferent. “Estava lligada a l’avant-
guarda i a la contracultura”, ex-
plica el periodista valencià i autor
del llibre En Extasis Joan M.
Oleaque. “Al seu inici eren els
moderns de cada poble qui escol-
taven aquella música”, afegeix. 

El clima de festa que es va ges-
tar durant bona part dels 80 va ar-
ribar a la metròpoli de Barcelona
al tombant de la dècada. Així ho
explica el doctor en Geografia i in-
vestigador de la Universidade
NOVA de Lisboa, Jordi Nofre,

que assenyala que la música mà-
kinava crear-se a Catalunya per la
influència del País Valencià, però
també per les músiques que tra-
vessaven la frontera per França. 

A Barcelona, els dos mons
van confluir a la sala Psicódromo,
que es va inaugurar el setembre
del 1989, però ràpidament el mo-
viment va instal·lar-se a l’extrara-
di barceloní, on viuria el seu auge
més destacat. “Les sales es van si-
tuar en àrees industrials subur-
banes”, diu Nofre. Principalment,

explica l’expert, a l’extraradi, per-
què hi havia “disponibilitat d’an-
tics espais industrials o d’activitats
logístiques que havien quedat en
desús com a conseqüència tant de
la crisi de mitjans dels 70 i 80 com
de la de començaments dels 90”.
“Els ajuntaments, preocupats per
les molèsties que generava l’oci
nocturn inserit al teixit urbà dels
seus municipis, van aprofitar
aquest fet per dur cap a la perifè-
ria els espais de festa amb més
afluència, mitjançant facilitats per

a la requalificació d’espais d’ús in-
dustrial en nous espais amb lli-
cència de discoteca”, afirma. En
són exemple el Polígon de Can Fe-
mades, a Cornellà, amb la disco-
teca Ocho, Can Ribó, a Badalona,
el polígon de Can Boet, a Mataró,
amb Chasis, o, el cas més famós,
la Zona Hermètica de Sabadell. 

“D’aquí sorgeix el terme po-
pular nits poligoneres”, afirma el
geògraf. A tot això cal sumar-hi que
el 92, amb les Olimpíades, cert oci
que estava al Poblenou va haver de

marxar-ne perquè allà s’albergaven
els esportistes. Així ho explica
Àlex Salgado, sociòleg i director
dels documentals sobre l’escena
MaQKina: historia de una sub-
cultura i Ciudadano Fernando
Gallego: baila o muere. “Algunes
sales van ser perseguides per tan-
car-les”, lamenta. 

Malgrat tot, la nova escena ca-
talana era ben diferent de la del
País Valencià, perquè va perdre la
pàtina de contracultura. “A Bar-
celona es va quedar la festa, so-

La discoteca Tutankhamen, avui en runes, és a la carretera C-31 a l’altura de Gavà. Foto: Joanna Chichelnitzky

L’escena de música màkina va néixer a Catalunya els anys 90 i va tenir un
impacte molt destacat a l’àrea metropolitana de Barcelona. Recordem com va
sorgir aquesta subcultura que en pocs anys es va estigmatitzar des dels mitjans

de comunicació i es va vincular amb les drogues i la violència.

Vida imort de la
‘màkina’d’extraradi
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n Quan tenia 22 anys, l’Aleix (nom
fictici) va viure l’escena màkinaen
tota la seva esplendor. Ho recorda
amb nostàlgia, com una “vivència bo-
nica”. Segons relata, cada persona te-
nia el seu santuari on coincidia amb
els amics, i els seus eren Chasis, a Ma-
taró, i la Sala del Cel, a Girona. En
aquest sentit, els aparcaments eren
l’espai de trobada. “Portaves una pas-
tilla o dues a la butxaca, però al pàr-
quing també hi havia camells”, diu.
“L’èxtasi, combinat amb la música rà-
pida, et feia entrar en un estat de
bonrotllismeque et deixava ballant

fins a les sis del matí, i si en volies més
anaves als aftersque tancaven a les
tres de la tarda”, afegeix. Ha passat
molt temps i, segons explica, la gent
amb qui coincidia aleshores ha fet la
seva vida. “Alguns, però, es van que-
dar atrapats per la droga”, lamenta. 

Malgrat les seves paraules, la mà-
kinaha quedat reflectida en la me-
mòria com una subcultura violenta i
relacionada amb les drogues. Si bé és
cert que no es poden desvincular,
també és veritat que la màkinava ser
molt més que això. En paraules del
doctor en Geografia Jordi Nofre, “es
van crear unes xarxes emocionals en-
tre les persones que anaven a les dis-
coteques”. “Els joves se sentien reco-

neguts com a subjectes de ple dret,
mentre que els mitjans de comunica-
ció o el poder institucional els consi-
derava la xusma del país”, diu per afe-
gir que “entre ells es cuidaven, es do-
naven contactes per treballar, hi ha-
via moltes parelles que avui són ma-
trimonis... Eren gairebé família”.

Però, exactament, qui eren els jo-
ves que formaven part d’aquest món
i que van ser batejats com a quillos,
bacalas, pelaoso polingoneros? Nofre
assenyala que en un primer moment
eren joves de “barris suburbans” de
classe treballadora, majoritàriament

de famílies castellanoparlants. “Els
nois tenien una estètica a mig camí
entre els rude boys i els skinheads
d’Anglaterra de finals dels 60 i inicis
dels 70”, descriu l’expert. Per la seva
banda, les noies presentaven una es-
tètica més indefinida, no tan marca-
da, i tenien en les jaquetes bombers
de la marca Alpha Industries “l’ele-
ment més identificatiu”. “Els mili-
tants de grups d’extrema dreta eren
minoria”, considera. “En una segona
fase, l’escena es va transformar en el
que podríem anomenar un movi-
ment cultural interclassista i inter-
territorial amb joves de classe mitja-
na de famílies catalanoparlants”,
conclou l’expert.

Cultura de pàrquing

bretot per a persones a qui no dei-
xaven entrar a les discoteques, que
aleshores eren elitistes”, diu Olea-
que. Això va donar lloc a una
música “comercial i accelerada”. 

EXPANSIÓ I AUGE
A principis dels anys 90, la taxa
d’atur a l’estat espanyol era del
50% entre els joves de menys de
25 anys. En aquest context de de-
pressió va néixer l’escena màkina.
“En els primers moments va tenir
molta penetració als suburbis de
l’àrea metropolitana”, diu Nofre.
“Sobretot en població castella-
noparlant, els fills de la crisi in-
dustrial, els fills de famílies im-
migrades de la resta de l’Estat du-
rant la dictadura que rebutjaven
la cultura i les institucions cata-
lanes oficials”, insisteix.

Aquesta població que no albi-
rava un futur lluminós es va abo-
nar al que oferia aquell estil mu-
sical. “A Catalunya, mentre la cita
olímpica estava a l’horitzó hi ha-
via una sensació d’eufòria, però
després, amb la ressaca olímpica
es va viure, com a tot el món, una
forta crisi social”, diu Salgado. Se-
gons el seu parer, els joves tenien
unes expectatives “mínimes”, i
l’escena màkina representava
una “esperança”. “El ritme acce-
lerat, la comunió en el ball, la suor

i les drogues produïen un trànsit
col·lectiu”, considera. Tot allò va
confluir en una subcultura que
permetia viure “sense lligams i ser
un mateix”, recalca Salgado.
“També té a veure amb la con-
questa del cap de setmana per part
d’unes classes populars que volien
divertir-se i que s’evadien ballant
sense parar d’unes vides que no
eren lluminoses”, descriu.

Amb tot, va arribar un mo-
ment en què el fenomen de la mà-
kina va trencar les fronteres de
classe i es va convertir, tal com
apunta Oleaque, en “hegemònic”.
Segons Nofre, “tota mena de gent,
des de joves treballadors fins a uni-
versitaris, anaven a les discoteques
de màkina”. “Això es veia clara-
ment al Vallès, on aquest fenomen
cultural va esdevenir un moviment
interclassista i interterritorial”,
explica el geògraf. Tanmateix, va
ser el principi de la fi, perquè, en
paraules de Salgado, el poder te-
nia “la sensació que la festa no aca-
baria mai”. “El jovent se’ls esca-
pava de les mans”, assevera Nofre. 

L’ESTIGMATITZACIÓ
A la segona meitat dels 90, els mit-
jans de comunicació anaven plens
de notícies sobre l’escena màkina.
Baralles, drogues, accidents de
cotxe, morts... Aquests eren els

“Els ajuntaments,
preocupats per 
les molèsties que
generava l’oci nocturn
inserit al teixit urbà,
van portar als polígons
els espais de festa amb
més afluència”

conceptes que s’associaven a la
subcultura recentment nascuda.
“Als pàrquings era freqüent veu-
re gent fent-se ratlles i prenent
pastilles”, reconeix Salgado. No
obstant això, el documentalista
considera que també es consu-
mien estupefaents “a les discote-
ques de l’alta societat” i no hi ha-
via tant rebombori. Per a Oleaque,
a diferència de la Ruta del Baka-
lao, que tenia un component con-
tracultural, a l’àrea metropolitana,
on el que importava era la festa, el
fenomen va caure ràpidament en
una “vulgarització”. “L’speed, que
era la droga d’aquella escena,
tampoc hi ajudava”, afirma.

Amb tot, els experts consultats
consideren que darrere d’aquelles
descripcions de les discoteques de
màkinahi havia una clara volun-
tat d’estigmatització per la por que
tot allò es convertís en massiu i in-
controlable. “Es va començar a dir
que era xumba-xumba, que era
menys que cultura, que era soroll
i que era un moviment de catalans
de segona i de tercera”, afirma Sal-
gado. Encara més contundent es
mostra Nofre quan diu que tot ple-
gat “va ser una operació de cri-
minalització que passava per dir
que eren joves que consumien
drogues, violents, de classe social
baixa i espanyols”. Per a ell, aquest

procés va ser fruit de la impotèn-
cia de la Generalitat, que l’any
1985 va publicar el llibre La di-
namització cultural a les àrees ur-
banes de nova creacióen què deia
que calia catalanitzar el jovent
dels suburbis de les ciutats cata-
lanes per treure’ls dels bars de les
cantonades i de les penyes tauri-
nes i flamenques, perquè això no
era cultura. “Tot plegat coincideix
amb la creació del rock català”,
diu Nofre. 

“L’estratègia, però, va ser un
fracàs i encara ho és”, considera.
Quan el jovent, de forma massiva,
va començar a consumir música
màkina van iniciar-se, a ulls del
geògraf, “campanyes de crimina-
lització i d’estigmatització” que, cer-
tament, van coincidir amb el tras-
pàs de competències de trànsit als
Mossos, el 1998, i que van posar
molta pressió en el control de les
carreteres. “En menys de mitja dè-
cada tota aquella escena estava to-
cada de mort”, lamenta Nofre,
com si la fi del temps de la màki-
na, com diu la cançó més famosa,
hagués acabat per art de màgia.
Abracadabra. 

“Els joves tenien unes
expectatives mínimes, 
i el ritme accelerat, 
la comunió en el ball, 
la suor i les drogues 
de l’escena ‘màkina’
representaven 
una esperança”

“El poder institucional els considerava ‘la xusma 
del país’, però entre ells es cuidaven, es donaven
contactes per treballar i eren gairebé família”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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El mercat de pagès del parc de
Torreblanca, que se celebra cada
diumenge a la plaça de la Torre
del Parc, a Sant Joan Despí, és
un dels espais de trobada entre
la petita pagesia i els consumi-
dors més antics de la comarca,
amb 10 anys de servei. 

Inaugurat el 9 de juny de
2013, des dels seus inicis ha tin-
gut com a objectiu principal la
promoció d'una agricultura local
i de temporada, ecològica i jus-
ta en l’àmbit social i ambiental,
així com un consum responsable
que evita la contaminació origi-
nada per l'ús del combustible ne-
cessari per al transport dels pro-
ductes d'importació.

Juntament amb els altres
vuit mercats d'aquest tipus es-
tablerts a diferents municipis
de la comarca, el mercat de Tor-

reblanca ofereix la possibilitat de
comprar directament al pro-
ductor fruites i hortalisses de
proximitat, conreades al Parc
Agrari del Baix Llobregat.

Jaume Gil, un dels petits
productors que hi participen,
defensa aquesta modalitat de
mercat tradicional davant dels
municipals. “A diferència del
mercat municipal, on els pro-
ductes arriben de Mercabarna
després d’un transport més o
menys llarg i un temps dins de
les càmeres, al mercat de pagès
oferim producte fresc, òptim
per al consum immediat”, co-
menta Gil, pagès de Molins de
Rei que lamenta que en poc
temps han desaparegut gairebé
tots els petits productors de la
seva localitat. 

PRODUCTE DE QUALITAT
Gil argumenta que venen les
fruites i hortalisses a un preu
“raonable i convenient” corres-
ponent a un producte de quali-

tat “que no funciona amb la llei
de l'oferta i la demanda”. “Nos-
altres treballem sense interme-
diaris”, remarca Gil. 

Respecte al present i el futur
immediat del mercat de pagès,
Gil comenta que durant els vuit
anys que fa que té parada al
parc de Torreblanca ha estat

venint la mateixa gent que al
principi. “Hi ha una evolució li-
neal, no va a més. Cada di-
umenge venen al mercat entre
100 i 150 consumidors, aproxi-
madament la mateixa xifra que
quan es va inaugurar”, reflexio-
na el petit productor. Finalment,
Gil aprofita per reivindicar la fei-

na de la petita pagesia i els espais
com els mercats de pagès. “Amb
el mercat de pagès reivindiquem
el comerç tradicional i evitem la
nostra desaparició. Sense mercat
de pagès no tindríem feina. No
podem competir amb els grans
productors, només ho fem per
subsistir”, avisa. 

Venda de productes de pagès al mercat de Torreblanca. Foto: Turisme Baix Llobregat

Roger Jiménez
SANT JOAN DESPÍ

Unadècadademercat depagès
» Els petits productors de la comarca reivindiquen la venda directa dels productes del camp

» Parlem amb un dels pagesos que té parada al parc de Torreblanca: “Només ho fem per subsistir”

Sant Just | El mercat municipal amplia horaris 
Per fomentar el comerç local, el mercat municipal de Sant Just ha ampliat

a la tarda de dimarts el seu horari d’obertura als clients. Amb aquesta
iniciativa, es vol impulsar el consum de proximitat entre la ciutadania.  
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Esports Hoquei patins | L’Hoquei Club Sant Just, subcampió de la Copa del Rei 
L’equip de Mia Ordeig continua fent història en la seva primera temporada en l’elit. El diumenge 10 de
març es va proclamar subcampió de la Copa del Rei al Pavelló Joan Ortoll, de Calafell. En un torneig

d’ensomni, només el Barça, i en la final, va poder superar l’Hoquei Club Sant Just (0-6). 

Amb els cascos a les orelles i la
resta de sentits pendents d’un
matx de l’Esport Club Grano-
llers és quan Emma Montané se
sent plena. “Per a mi narrar els
nostres partits a Ràdio Granollers
és un privilegi i un plaer, i m’om-
ple molt més que anar a estadis de
Primera Divisió”, confessa, or-
gullosa, la cap de premsa del
conjunt granollerí, fundat el 1913.

Montané descriu la passió i la
puresa del futbol modest, el futbol
de sempre, proper i familiar i, al-
hora, l’amor per una entitat es-
portiva: “Costa concretar amb
paraules com t’estimes un club i
un escut, i com pateixes i gaudei-
xes per i amb ell. Tinc fotos meves
al camp del carrer Girona amb tres
anys. El pare em va transmetre
aquesta passió i l’avi ho va fer amb
ell. El somni del futbol base és ar-
ribar al primer equip”.

La massa social de l’Esport
Club Granollers està formada
pels socis i sòcies de tota la
vida, com els Montané i, sobre-
tot, per les famílies i qui forma
part del futbol base. En els par-
tits del sènior masculí es re-
uneixen entre 300 i 350 espec-
tadors, i en els del femení, que
ha nascut aquest any, entre 100
i 120. El club té 102 socis.

ELS HORARIS DE LA FEINA
És fàcil identificar-se amb els
jugadors i jugadores de l’Esport
Club Granollers: s’entrenen des-
prés de complir els horaris de la
feina, juguen els caps de setma-
na i no viuen en una bombolla
paral·lela. “Són molt propers
amb la premsa i l’afició. El gran
regal del futbol modest és poder
abraçar els protagonistes, que
vagin a celebrar amb tu un gol a
la grada i fer-t’hi fotos després del
partit. Això a Primera Divisió és
impossible”, celebra la periodis-
ta esportiva, que des que és cap
de premsa viu encara amb més
intensitat l’amor pel seu club.

El CE Europa-UE Sant An-
dreu és el clàssic entre barris
barcelonins per excel·lència, i
continua fent història, ara a la Se-
gona RFEF, la quarta categoria
estatal. El partit de la primera vol-
ta, disputat el 17 de setembre, és,
amb 3.840 espectadors, el segon
amb més públic des de la inau-
guració del Nou Sardenya, el 4 de

maig de 1995. El matx amb més
aficionats (4.032) també és d’a-
quest curs (primera eliminatòria
de la Copa del Rei contra l’Elche).

El derbi barceloní de la sego-
na volta, jugat el passat 28 de ge-
ner, és l’últim ple en la història del
Narcís Sala, amb 6.531 especta-
dors (només hi havia 32 localitats
lliures). Quan no s’havien posat se-
ients a totes les graderies, s’hi
havien reunit més de 15.000 per-
sones en el partit definitiu per pu-
jar a Segona Divisió, que es va en-

dur el Barça Atlètic de Luis Enri-
que (curs 2009-2010) o també el
dia que la UE Sant Andreu va pu-
jar a Segona B contra el Mazarrón
CF (temporada 2004-2005). La
xifra encara va ser superior molts
cops abans perquè l’aforament
inicial de l’estadi, inaugurat el
1970, era de 18.000 espectadors.

El futbol modest és la resis-
tència, l’univers de la naturalitat
i la proximitat. “Els clubs d’elit
s’han professionalitzat, han prio-
ritzat convertir-se en grans mar-
ques internacionals i la majoria
ja no són propietat dels aficionats.
L’afició hauria de ser sempre el
pal de paller dels clubs i que
cada un dels membres d’un equip
entengués la idiosincràsia de
l’entitat. Estem orgullosos d’ha-

ver mantingut l’essència de l’es-
port i de competir al màxim ni-
vell amb els equips masculins i fe-
menins”, intervé Ramon Ar-
mengol, directiu de l’àrea social
del CE Europa. D’adolescent,
Armengol anava al camp de tant
en tant, però va ser d’adult quan
es va enamorar del club perquè
era una entitat amb la qual s’i-
dentificava i que representava la
seva manera de veure les coses.

Entre els nous socis del club
gracienc hi ha persones “desen-
cantades” amb el futbol modern,
altres a qui mai els havia cridat
l’atenció el futbol, altres que vo-
len multiplicar o recuperar les se-
ves arrels… Els socis de tota la
vida transmeten l’estima pel CE
Europa i els seus valors, que van
lligats als del barri, que “històri-
cament ha estat i és republicà, ca-
talanista i majoritàriament d’es-
querres”. El club es va declarar el
setembre de 2021 com a entitat
“antifeixista, antimasclista i an-
tiracista, i que lluita contra l’ho-
mofòbia i l’assetjament escolar”.

Els historiadors asseguren que
el CE Europa no havia tingut mai
tants socis, uns 1.950, des de la in-
auguració del Nou Sardenya. A
principis de la temporada passa-
da n’eren 732 i, fa sis cursos, 392.
Més enllà del derbi contra la UE
Sant Andreu, la xifra més habitu-
al d’espectadors del primer equip
masculí és de 1.500. En certs
matxs gairebé en són 2.000, i el fe-
mení, que competeix a la Prime-
ra RFEF (Segona Divisió), sol re-
unir més de 500 persones i, en cer-
tes ocasions, supera les 1.000.

Xifres millors que les d’uns quants
equips de la Liga F (Primera Di-
visió). Armengol té clar que la ten-
dència ascendent de públic va
començar la temporada 2013-
2014, amb l’aparició d’Eskapulats,
la grada popular del club, que
“va fer que gent jove del barri tor-
nés a anar al Nou Sardenya”.

Gerard Álvarez, portaveu de la
UE Sant Andreu, adverteix que qui
va un dia al Narcís Sala, hi torna.
“L’ambient que s’hi respira és es-
pectacular, i els últims cursos hi ha

molta canalla animant l’equip
amb la samarreta de la UESA. El
nostre gran tresor és l’afició i cada
cop hi ha més joves a les grades.
També ens ha beneficiat l’acord
amb la marca Meyba. El club està
fent una feina excel·lent”, exposa.

La xifra mitjana d’assistència
als partits del sènior masculí és
de més de 3.300 persones. “Ara
estem centrats en el futbol for-
matiu femení, amb equips en di-
ferents categories, i aquesta tem-
porada no tenim primer equip”,
matisa Álvarez, per a qui el citat
partit d’ascens a Segona B con-
tra el Mazarrón CF va suposar un
“abans i un després”, i ja no ha
deixat mai de seguir el club.
Se’n va fer soci, més endavant va
formar part de la ràdio de l’en-

titat, i, des del passat juny, és di-
rectiu i portaveu de la UESA.

El curs 2009-2010 la UE Sant
Andreu tenia uns 1.700 socis i
l’octubre de 2020 havia baixat a
670. El 2022 ja n’eren 1.134 i el
passat Nadal, en els primers me-
sos a Segona RFEF, n’eren 3.110,
i ara la xifra s’apropa als 3.500.

UN “HOME DE CLUB”
“Categories com la Segona RFEF
conformen aquell futbol semi-
professional amb què molta gent
se sent identificada i que està
molt viu. El futbol de proximitat
que, és clar, intenta millorar i
professionalitzar les seves es-
tructures”, intervé Miquel Bo-
namich, gerent del Cerdanyola
FC. Es defineix com un “home de
club” i es deixa l’ànima per l’en-
titat, on va aterrar fa deu anys.

El ZEM Les Fontetes reuneix
unes 500 persones per veure
els matxs del sènior masculí,
que el curs passat en tenia 300
perquè formava part del grup
cinquè i era l’únic equip català.
El femení, a Preferent i amb en-
trada lliure, en té menys de 100.

El Cerdanyola FC té uns 300
socis, el doble de quan jugava a
la Tercera RFEF, i el seu gran su-
port és el futbol base. Té un mi-
ler de jugadors i jugadores que
estan creixent al club. El futbol
base i les seves famílies confor-
men gran part de l’afició “d’una
entitat sense ànim de lucre que
no té un arrelament històric per-
què es va fundar el 2006”.

També podem gaudir de la
puresa d’aquest univers a 3Cat,
amb la sèrie documental Futbol
modest, que, en paraules del seu
director, Albert Pons, no només
està adreçada a qui segueix el fut-
bol, sinó a qualsevol públic. “És
més aviat un retrat d’històries i
de persones en un context de fut-
bol modest. No s’hi veu cap par-
tit. Els testimonis, que ens han
obert les portes de casa seva i ens
han cuidat molt, ens han expli-
cat els seus vincles amb els clubs.
Hem compartit amb ells part
de la seva vida familiar i al bar-
ri”, enraona. El primer capítol
està dedicat al derbi entre la UE
Sant Andreu i el CE Europa.

“El futbol modest té una
funció social i política, i re-
uneix valors i respecte per un
territori, com una associació
cultural, per exemple. I aques-
ta sèrie també descriu una ma-
nera de cuidar-nos i respectar-
nos com a societat”, tanca Pons.

Toni Delgado
BARCELONA

La puresa del futbolmodest
» El derbi barceloní UE Sant Andreu-CE Europa és l’exponent de la resistència i l’èxit de l’esport proper
» “L’afició hauria de ser el pal de paller dels clubs”, defensa Ramon Armengol, directiu del CE Europa

La química entre els jugadors i jugadores del CE Europa i la seva afició és absoluta. Foto: Xavi de la Ossa/CE Europa

El clàssic barceloní de 
la primera volta és el
segon partit amb més
públic al Nou Sardenya

“El futbol modest 
té una funció social i
política, i reuneix valors 
i respecte pel territori”



| 22

Entrevistes breus amb dones excepcionals
dona veu a sis actrius, posades en el pa-
per d’una model, una política, una cien-
tífica, una dona de pell blava i una nena
de sis anys. A través de les seves entre-
vistes s’ofereix una mirada irònica sobre
la defensa de les llibertats individuals. Es
pot veure al Teatre Nacional de Catalunya,
a Barcelona, fins al 31 de març.

Teatre

Entrevistes breus amb dones...
Joan Yago

És el quart disc del grup femení i femi-
nista de referència a Catalunya. A través
de la fusió del pop amb diferents estils
i referències, com ara la música elec-
trònica, tradicional i popular, el grup
aborda temes com la crisi dels trenta, les
relacions afectives queer, la precarietat
laboral i l'equilibri entre les seves vides
i la passió per la música.

Música

Els Metralla van ser un grup de rock dels
80 que van aconseguir un gran èxit amb
la seva única cançó, que dona nom al film.
Trenta anys després, un dels seus com-
ponents continua somiant ser una estrella
del rock and roll i reuneix tots els mem-
bres del grup per fer un concert. Aques-
ta comèdia està protagonitzada per José
Mota i ha triomfat al Festival de Màlaga.

Pelis i sèries

Por tus muertos
Sayago Ayuso

De lo bo, lo millor
Roba Estesa

Dansa Metropolitana
Durant tot el mes de març, Barcelona i els grans municipis
del seu voltant com Badalona, Cornellà, el Prat, Esplugues,
Granollers, l'Hospitalet, Santa Coloma o Viladecans acolliran
la 12a edició del programa Dansa Metropolitana 2024. S’ofe-
reix un total de 270 propostes en 107 espais diferents, totes
elles relacionades amb la dansa, concretament la urbana.
Fins a finals de mes hi ha programades activitats de tota

mena completament gratuïtes, que van des dels espectacles
i les mostres de dansa fins a les projeccions de pel·lícules,

classes magistrals, tallers i exposicions, entre altres.

J O A N  M A G R A N ÉQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L'escriptora d’Amposta ha publicat aques-
ta obra, a mig camí entre l'assaig i la nar-
ració personal, que exposa la seva histò-
ria real d'infertilitat. Al llibre detalla el llarg
procés que va viure per tenir una criatu-
ra, complementat amb tot un seguit de
reflexions que parlen de l'estat emocio-
nal, físic i també econòmic que acom-
panya aquest tipus de situacions.

Llibres

Mai és una paraula molt lletja
Maria Climent

|Dragon Ball Fighter Z
Aquest videojoc per a ordinador, XBox One i PS5 ofereix diferents tipus de

combats, lluites i atacs entre els membres més destacats de la saga de manga.

Fo
to

: D
an

sa
 M

et
ro

po
lit

an
a

Viuen línia

El compositor Joan Magrané (Reus, 1986) ha es-
tat reconegut amb el Premi Enderrock 440 a mi-
llor compositor, un guardó nou que ha inclòs la
revista aquest 2024. El reusenc és considerat una
de les figures emergents més importants de la
música clàssica actual i acumula diversos premis
a nivell internacional i una extensa obra que ab-
raça tota mena de gèneres clàssics. En concret,

ha creat peces que van des de la música de cam-
bra o per a un sol instrument fins a les òperes o
la música vocal, passant per peces orquestrals.

La seva vinculació amb la música es remunta a la
infantesa del compositor, que després d'acabar
el conservatori es va adonar que li agradava to-
car, però, sobretot, escriure. Ho va començar a
fer d'una forma molt autodidacta i a poc a poc
ha anat consolidat la seva carrera no només al

país, sinó també arreu del món.

Famosos

Ser un destacat compositor emergent
És un dels joves més importants de la música clàssica

Rebre un premi a millor compositor
La revista Enderrock li ha atorgat aquest nou guardó

Felicitacions per aquest reconeixement 
Els fans d’aquest tipus de música elogien la seva obra
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EXEMPLE

Si eduquem el sentit del gust de les criatures,
aprendran, a poc a poc, a gaudir de la gastronomia

DIETA

GUST

SEDENTARISME

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
La nutrició és especialment clau per al desenvolupament dels in-
fants. A més, en aquesta etapa de la vida, adquirim una sèrie de
coneixements i d’hàbits que seran determinants per al futur. És
per això que una de les primeres recomanacions dels nutricio-
nistes a les famílies és que els pares i mares donin exemple. Està
comprovat que si la família menja bé, el nen també menja bé, i
per això cal integrar l’hora dels àpats a la vida familiar.  
Dinar o sopar tots plegats permet als progenitors observar

com es comporten els infants, assegurar-se que mengen correc-
tament i també promoure bons hàbits, com el fet de tastar ali-
ments nous. Si ensenyem als menors a apreciar els aliments que
estan ingerint, aprendran a gaudir de la gastronomia, que és la
millor manera de cuidar el cos. 
Quant a la dieta, no cal fer gaires diferències. De fet, els in-

fants consumeixen massa proteïnes, segons la majoria d’experts.
Tota la família ha de seguir una dieta rica en cereals integrals,
verdures, fruites, llegums, peix i oli d’oliva, aliments que han de-
mostrat tenir efectes beneficiosos evidents. I també tots plegats
han de complementar la dieta amb exercici físic i dormir bé.    

Elsnensmengenbésiho fanen família

Cal integrar l’hora dels àpats a la vida familiar
per introduir hàbits positius en els infants     

Les claus

Una bona dieta per a tota la família ha de ser 
rica en cereals, verdures, fruites, llegums i peix 

Menjar bé és vital, però s’ha de
combinar amb exercici físic regular
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